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5. 11. 2023 – Boží kněžstvo 

 

1. čtení: Mal 2, 1-12 
 
Píseň: NEZ585 – Přijď již, přijď Duchu stvořiteli  
  
Základ kázání: Mal 2, 10-12  
  

Kázání: Milí shromáždění, 
 

nebylo by skvělé, kdybychom mohli všechno vinu a zlo hodit na 
někoho jiného? Kdybychom i Boha mohli přesvědčit, že naše zlo je 
vinou společnosti, doby, rodiny, ekonomiky, církve… a rozhodně ne 

naší? 
Tak není náhoda, že tuto taktiku užívají už malé děti. I v Bibli jí 

začíná lidské jednání: V Gn 3 muž svádí svou vinu za jedení 
z jediného zakázaného stromu na svou ženu a na Hospodina. Žena 
pak svou vinu na hada. A děti také, jakmile mohou, pokoušejí se svou 
vinu svalit na někoho jiného. O to častěji pak dospělí: Zloději, vrazi, 
násilníci i pedofilové se tváří jako chudáci, kteří jsou přece vlastně 
obětí. Ne viníkem. Zloděj nemůže za krádež – člověk sám si měl své 
věci lépe hlídat. Vrah nebyl zcela při smyslech. Pedofil je přece ten 
chudák, kterého svedlo malé dítě, a on prostě podlehl – ale on sám 
vinen není ničím. 

O to horší je tato běžná součást lidské společnosti, když stejné 
postoje a názory prezentuje například policie: Žena hlásicí znásilnění 
musí nejprve vysvětlit, proč a jak byla oblečená. A jestli si náhodou za 
své znásilnění nemohla sama – kdepak ten, kdo ho vykonal! Oběť si 
může za své zlo sama – ne zločinec! Ne náhodou i Bible zápasí s touto 
ohavností opakovaně. 

Tak i Malachiáš řeší od počátku lidskou vinu před Bohem i ve 
společnosti. V druhé kapitole se soustředí výrazně na vinu kněží, 
farářů, pastýřů, vykonavatelů chrámových obřadů – tomu jsme se 
věnovali minulou neděli. Avšak v první kapitole i v dnešním oddílu 
Malachiáš nezůstává jen u kněží. Jen u autorit. U osob v pozici moci. 

Zvěstuje totiž stejné, jako i všichni ostatní proroci: Ano, kněží, 
kteří nedělají pořádnou svou práci, jsou obrovským problémem. Ano, 
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faráři, pastýři a vykonavatelé obřadu, kteří mají z Pána Boha „dobrý 
den,“ jsou do nebe volajícím průšvihem. Ale každý člověk je před 

Bohem zodpovědný sám za sebe. 
Jen proto, že kněz nebo farář říkají, že můžeme Bohu „obětovat“ 

odpadky, neznamená, že jsme zbaveni selského rozumu – který 
napovídá, že je to přece asi nějaké podivné. Když Bůh sám dává tolik 
tak velikého dobra. 

Tak i Malachiáš připomíná, co později teologie pojmenuje 
„všeobecným kněžstvím.“ Totiž že farář ani kněz nikomu spásu 
nezískají, nezprostředkují, nezařídí ani nevymodlí. Protože toho není 
schopen nikdo ani pro sebe samého. Boží záchrana je nabízena 
zdarma – a přijímána vírou. A tak se každý, kdo vírou přijímá Boží 
milost, stává knězem. Božím člověkem. Svatým. Sice trochu zvláštním 
druhem kněze – protože „všeobecné kněžství“ nikdy neznamenalo, že 
každý může běžně kázat, vysluhovat svátosti atd. 

Ale znamená to, že v extrémní situaci může platně např. pokřtít 
kdokoli. I bez ordinace. I bez svěcení. V běžných situacích všedního 
života to znamená, že každý stojí před Bohem sám za sebe. A tak je 
každý zván, takřka povinen, svědčit o Boží milosti – kterou přece tak 
rád přijal a z níž žije! Aby svědčil o Boží pravdě a činech. O 
tisíciletých dějinách Božích záchran nejen Božího lidu. 

Protože všichni máme stejného Otce. Protože nás všechny stvořil 
jeden a stejný Bůh. A tak se všichni nevyhnutelně podílejí na tom, jak 
je Hospodin Bůh mezi lidmi vnímán. Stejně jako se podílíme na jeho 
spáse a požehnání. A tak dobru. 

Protože ani rodina nefunguje, když se snaží jen jeden z několika. 
Ani skupina nebo společnosti nefungují, když se o dobro snaží jen 
malá hrstka. Vztah s Bohem neexistuje, když nám ho má zařídit nikdo 
jiný. Dobrý vztah s bližními neexistuje, když pořád čekáme, až nám ti 
ostatní („ten druhý“) daný vztah zařídí. 

Tak jsou extra potrestáni lidé v pozici autority, svatosti, moci – 
kněží, faráři, králové, soudci a další. Proto jim bude Hospodin 

vmetávat výkaly do obličeje. A budou vyneseni spolu se svými oběťmi. 
Ale ostatní na tom nebudou o mnoho lépe, ačkoli o trošku ano: Budou 
vyhlazeni. Budou zničeni. Pokud se dopouštějí stejného. 

Protože sami se rozhodovali věřit podezřelým kněžím, farářům 
a autoritám. Místo Bohu. Sami se lidé rozhodují věřit báchorkám, 
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heslům, lidským slibům a pomíjivosti. Místo tisíciletým vyprávěním o 
Boží milosti v tlusté knize plné kontextu. 

A tak sami přinášeli své odpadky jako oběti. Sami znesvěcovali 
svatyni i Boží svatost. I když se jistě všichni vymlouvali, že za to přece 
může kněz, farář, král, političtí vládcové, ekonomika, duch doby a 
všechno možné jiné – jen ne oni sami. 

Copak lidé nevidí, jak si sami škodí vlastní věrolomností? Jak 
právě v opodstatněném nedostatku důvěru uvnitř společnosti začíná 
její úpadek a nefungování? Jak bez důvěry nemůže fungovat žádný 

vztah?! 
Copak nemáme všichni jednoho Otce, jednoho Stvořitele? Copak 

máme jiného Otce a Stvořitele než naši předkové – než praotcové, 
proroci, apoštolové, Ježíš Kristus…? 

Copak je Bůh Otcem špatným? Je Hospodin Bohem i Otcem 
věrolomným, zrádným, nevěrným, líným, neochotným, dávajícím 
odpadky? Copak je Otcem, který neplní své slovo a svou smlouvu? 
Copak páchá ohavnosti? 

A nebo slibuje a dává život a pokoj (v. 5)? Slibuje a nabízí všem 
zákon pravdy, bezelstnost a odvracení mnohých od nepravosti? Co 
dělá Bůh špatně, že i v církvích se projevují stejná zla a ohavnosti 
jako ve světské společnosti – jen, snad, možná, trochu méně často? 
Ale možná některá častěji…? 

Tak i Malachiáš připomíná, co je pro Boží lid jasné od Abrama. 
Co připomíná i Kristus i první kapitoly Bible: Všichni máme jednoho 
Otce. Všichni jsme jedna rodina. Všichni jsme stvořeni stejným, 
dobrým a dokonalým Bohem. Všichni patříme do Božího stvoření. 
Všichni jsme zváni do smlouvy Božího pokoje a života. Časného i 
věčného. 

A to i kdyby faráři a kněží byli opravdu hrozní. A naopak: I 
kdyby faráři a kněží hlásali a dodržovali Boží pravdy, ale lid by byl 
opravdu hrozným. Na Bohu to nic nemění. Také proto obě situace 
opakovaně známe už ze SZ (např. Samuelovy syny nebo Israelce 
putující pouští). 

Protože zlo a hřích ostatních nenutí nikoho dalšího také hřešit. 
Věrolomnost a zrada ostatních neobhajuje, neospravedlňuje vlastní 
věrolomnost a zradu. Neochota, lenost, arogance papalášů, autorit 
ani kněží neospravedlňuje stejné jednání kohokoli jiného. Ačkoli i 
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v tom slyšíme opět mnohé strašlivě přirozené: Vždyť oni to a ono 
dělají taky – tak smím i já! 

Tak proč to nedělá Stvořitel a Otec každého z nás? Proč ne ten, 
z něhož všichni vycházíme a před něhož budeme postaveni 
v poslední čas? Jak to, že náš Otec nejedná stejně jako lidé? Jak to, že 
zůstává věrný uprostřed nevěry, nezájmu, zneužívání, zrady, 
odpadků, pohrdání, ponížení a násilí? Jak to, že nebeský Otec miluje 
svou svatyni, i když se přímo v ní lidé oddávají cizím božstvům, silám, 
mocnostem – navíc očividně směšných ve srovnání s věčným Bohem 
Otcem! 

Tak i v tom zní překvapivá, ačkoli stále stejná, naděje: Tak když 
Hospodin zůstává věrným, a je Otcem a Stvořitelem každého člověka, 
tak může i každý z nás. A tak celá společnost – i kdyby autority, kněží, 
mocní, vládcové a další přiváděli kohokoli ke klopýtání o zákon Boží i 
lidský. I kdyby to dělala většina společnosti. 

Jak to dosvědčují už proroci. Také apoštolové. Prvotní církev. 
Praotci. Ježíš Kristus. A snad i někteří mezi námi. Možná i vícero lidí 
kolem nás! 

Protože ať se děje cokoli, všem lidem společný Otec zůstává 

stejný. Stejně věrný, stejně mocný, stejně dobrý. Stejně sloužící a 
činící dobro. Nabízející spásu. Stále stejně omezující a zastavující 
lidské zlo a hřích. Stále stejně odvracející mnohé od nepravostí. 

Abychom se stejně mohli chovat i my. Abychom snad i my mohli 
alespoň někoho odvracet od nepravostí. Ale možná i mnohé. Místo, 
abychom na ně svalovali vlastní vinu. Protože všichni jsme zvláštním 
způsobem Božím kněžstvem (1Pe 2, 9 připomínající Ex 19, 5-6). Jak 
to připomíná i Malachiáš. 

Amen. 
 
Píseň: NEZ589 – Buď sláva Bohu, chvála Otci 


